
11945 31/5 79: 3. beh. af f. t. 1. vedr. særlig indkomstskat m. v. 11946 

[Glistrup] 

vi i foråret 1974 fremlagde vores plan om 
afvikling af indköfiistskatterne, så sagde vi, 
at vi mente, tempoet skulle være sådan, at 
den særlige indkomstskat kom lidt sent hen i 
det, men den kom inden for afviklingen. 
Men da så venstreregeringens manglende 
politik førte til arbejdsløshed i sommeren 
1974, ændrede vi ganske totalt og fremsatte i 
september 1974 klart forslag om, at den sær- 
lige indkomstskat skulle afvikles med det 
samme, fordi den i den grad var arbejdsløs- 
hedsskabende. Det kunne venstre ikke være i 
tvivl om, hverken i februar, marts, april eller 
maj 1975, da man for at få sine ministerpo- 
ster foretrak at lave et forlig med socialde- 
mokratiet om at skærpe kapitalvindingsskat- 
ten. 

Ministeren for skatter og afgifter (Anders 
Andersen): 

Jeg har forstået, at hr. Bernhard Bauns- 
gaard har svært ved at forstå eller acceptere, 
hvad jeg siger. Jeg afviste ændringsforslaget 
og påpegede, hvor usagligt det var. Netop 
fordi det er usagligt, og fordi jeg ikke mener, 
det er rimeligt, vil jeg fortsat afvise det. Der 
er ingen grund til at afbryde nogen behand- 
ling, for jeg vil ikke gå ind i nogen overvejel- 
ser med hr. Bernhard Baunsgaard om at lade 
det få tilbagevirkende kraft. 

(Kort bemærkning). 

Bernhard Baunsgaard (RV): 
Jeg kan forstå, at man ikke skal tage mini- 

sterens ord alt for alvorligt, i hvert fald ikke 
hver gang. Jeg konstaterer, at venstre ikke 
ønsker' at regulere dette beløb, hverken for 
de sager, der er under behandling, og hvor 
det derfor administrativt ikke vil betyde no- 
gen ekstra byrde, eller for de to foregående 
år, så man kunne bøde på de urimeligheder, 
der er begået siden 1975. All right, så ved vi 
det. 

Hermed sluttede forhandlingen. 

Afstemning 

Ændringsforslag nr. 1 
forkastedes, idet 63 stemte for, 99 imod; 2 
stemte hverken for eller imod. 

Ændringsforslag nr. 2 

forkastedes, idet 63 stemte for, 99 imod; 2 
stemte hverken for eller imod. 

Lovforslaget som helhed sattes derefter til 
forhandling. 

Forhandling 

Hjortnæs (S): 
Den netop førte debat kan have rejst tvivl 

om, hvordan indstillingerne er, og jeg skal 
derfor oplyse over for folketinget, at således 
som lovforslaget foreligger efter anden be- 
handling, indstiller følgende partier lovfor- 
slaget til vedtagelse: socialdemokratiets, 
fremskridtspartiets, venstres, det konservative 
folkepartis, centrum-demokraternes og kriste- 
ligt folkepartis medlemmer af udvalget. 

Socialistisk folkepartis, Danmarks kom- 
munistiske partis og retsforbundets medlem- 
mer indstiller forslaget til forkastelse. 

Hermed sluttede forhandlingen. 

Afstemning 

Lovforslaget 
vedtoges med 141 stemmer mod 23. 

Formanden: 
Lovforslaget vil nu blive tilstillet statsmini- 

steren. 

Den næste sag på dagsordenen var: 

2) Tredje behandling af: 
Forslag til lov om ændring af  lov om pålig- 

ningen af  indkomst- og formueskat til staten. 
(Valutakursgevin,st og -tab på ældre flnanslån 
m. v.). 

(Lovforslag nr. L 225. Fremsat 15/5 79. 
Første behandling 17/5 79. Betænkning 18/5 
79. Anden behandling 22/5 79). 

Der var ikke stillet ændringsforslag. 

Lovforslaget sattes til forhandling. 

Forhandling 

Bernhard Baunsgaard (RV): 
Dette er en lov, der er usædvanlig, efter- 

som der ikke er sat nogen tidsfrist for, hvor- 
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når erhvervslivet skal melde, at de agter at 
gøre brug af loven. Derfor kan man kort si- 
ge, at loven går ud på at sige til erhvervsli- 
vet: hvis I har tab, har I lov at trække det fra 
i jeres indkomst, og det kan blive i 1990, hvis 
jeres lån løber så længe, men hvis der er gi- 
vinst, skal I ikke betale skat af det. Derfor er 
loven usædvanlig, og den er helt ulig den 
lov, vi har vedtaget i folketinget om, at nu 
skal både gevinst og tab opføres i skatteregn- 
skabet. 

Derfor vil det radikale venstre ikke stem- 
me for lovforslaget. Sådan en lovgivning kan 
folketinget ikke være tjent med at få vedta- 
get. 

Hermed sluttede forhandlingen. 

Afstemning 

Lovforslaget 
vedtoges med 141 stemmer mod 23. 

Formanden: 
Lovforslaget vil nu blive tilstillet statsmini- 

steren. 

Den næste sag på dagsordenen var: 

3) Anden (sidste) behandling af: 
Forslag til folketingsbeslutning i henhold til 

grundlovens § 47 med hensyn til statsregnska- 
bet for finansåret 1976-77. 

(Beslutningsforslag nr. B 103. Fremsat 
16/5 79 i betænkning fra finansudvalget. 
Første behandling 29/5 79). 

Der var ikke stillet ændringsforslag. 

Forslaget sattes til forhandling. 

Ingen bad om ordet. 

Afstemning 

Forslaget til folketingsbeslutning 
vedtoges enstemmigt med 164 stemmer. 

Formanden: 
Der vil nu blive givet finansministeren 

meddelelse om denne vedtagelse. 

Den næste sag på dagsordenen var: 

4) Forespørgsel til statsministeren: 
Forespørgsel af  Poul Dalsager (S), Karlskov 

Jensen (V), Glistrup (FP), Poul Schlüter (KF), 
Brusvang (CD), Ebba Strange (SF), Ib Nør- 
lund (DKP), Niels Helveg Petersen (R V), Chr. 
Christensen (KrF), Lis Starcke (DR), Steen 
Folke (VS) og Lindinger (EP): 

»Hvilke oplysninger kan regeringen give 
om den udenrigs- og indenrigspolitiske situa- 
tion?« 

(Forespørgsel nr. XXX. Anmeldt 2/5 79. 
Fremme af foresp. vedt. 4/5 79). 

Formanden: 
Jeg skal gøre opmærksom på, at taletiden 

for ordførere er fastsat til 20 minutter i første 
omgang og 10 minutter i anden omgang. For 
øvrige medlemmer er taletiden som i forret- 
ningsordenen 5 minutter. 

Jeg skal også gøre opmærksom på, at det 
er tanken at holde pause så nær kl. 12 som 
muligt. Vi starter mødet igen kl. 13, og hvis 
debatten ikke skulle være afsluttet forinden, 
er det tanken at afbryde mødet kl. ca. 19 og 
fortsætte debatten i morgen efter de tredjebe- 
handlinger, der skal på dagsordenen i mor- 
gen. 

Forhandling 

Poul Dalsager (S): 
Folketinget står nu ved afslutningen af en 

lang og arbejdsfyldt samling med nogle pro- 
blemer, som vi ved kommer tilbage til folke- 
tinget, og vi har fra forespørgernes side 
ment, det var ønskværdigt, at vi som afslut- 
ning på denne folketingssamling fik en rede- 
gørelse fra regeringen og dermed en mulig- 
hed for at diskutere den politiske situation, 
som den ser ud ved denne samlings afslut- 
ning. 

Statsministeren (Anker Jørgensen): 
Den folketingssamling, som nu er ved at 

slutte, er den første under den regering, som 
socialdemokratiet og venstre i fællesskab 
dannede i august sidste år. 

Vi understregede ved regeringsdannelsen, 
at målene for Danmarks udenrigspolitik er 
uændrede. Det drejer sig nu som før om at 
skabe de bedst mulige politiske og økonomi- 


